



# COUNCIL OF IMAMS OF OTTAWA–GATINEAU CONSEIL DES IMAMS D'OTTAWA-GATINEAU

مجلس الأئمة في منطقة أوتاوا-جاتنو

In the name of Allah, the Most Beneficent, the Most Merciful. All praise is for Allah Almighty.

**Shawwal 10 1441/June 1<sup>st</sup>, 2020**

## **Clarification Regarding Eid al-Fitr (1441 - 2020) Announcement**

*(French follows)*

All praise is for Allah Almighty. May the peace and blessing be upon the Messenger of Allah, his family, the faithful companions, and all those who follow them.

Dear Community Members.

Assalamu'alaikum Warahmatullahi Wabarakatuh.

We are confident that this communiqué reaches you all in the finest of well-being and Iman insha-Allah. The intent of this message is to clarify with the community the subject of Eid al-Fitr 2020/1441 and the decision of the Council of Imams of Ottawa-Gatineau to announce the Eid al-Fitr celebrations for Saturday 23, May 2020.

### **BACKGROUND**

To support the growing population of Muslims in the Ottawa/Gatineau region, a need was identified by the local Imams representing the major Masajid that they should come together to support the social and religious matters of the community. With the continued growth of the diverse community base, the need to unify the community through a formal Imams Council became increasingly critical. At first, a more urgent task was to accommodate various schools of thought for the purpose of achieving higher objectives and gain mutual trust. This unity could further prove beneficial to manage the declaration of the main Islamic dates such as the beginning and end of Ramadan, Dhul Hijjah, and the two Eids.

Therefore, with the intention of maintaining harmony and unison within our community and prioritizing the consideration of higher objectives of the Shari'a the Imams Council of Ottawa adopted the Global moonsighting process for determining the dates for the Islamic months.

By adopting the Global moonsighting position, it became easier to accept reports of the new crescent from anywhere across the world. This position made it simpler to harmonize various viewpoints so as to easily allow the members of our community to observe major Islamic dates together on the same day.

The Council of Imams of Ottawa-Gatineau recognizes that there are various views on determining the Islamic months which are all acceptable from the point of Islamic jurisprudence; however, the Council of Imams of Ottawa-Gatineau felt that a perspective which unites all opinions was needed for the unity of our community, especially regarding the beginning of the months of Ramadan, Dhul Hijjah and the two Eids. We strongly believe that this is easily achievable through the Global sighting viewpoint.

Hence the Council of Imams of Ottawa-Gatineau, while utilizing science, astronomical data and moon visibility maps, but also prioritizing testimony (shahadah) over astronomy (hisab), accept the testimony and declarations



# COUNCIL OF IMAMS OF OTTAWA–GATINEAU

## CONSEIL DES IMAMS D'OTTAWA-GATINEAU

### مجلس الأئمة في منطقة أوتاوا-جاتنو

from any reliable Muslim organization, moon sighting committee, or Islamic judiciary council of any Muslim country that has declared the sighting of the first moon (hilal).

#### **CONTEXT OF HOW EID AL-FITR 2020 WAS DECIDED**

Keeping the above in mind, on the evening of Friday 22, May 2020 (29th Ramadan 1441) the Council of Imams of Ottawa-Gatineau received credible reports from Mauritania which met the Global moonsighting criteria that the Imams Council of Ottawa/Gatineau follows for moonsighting. As such, the announcement for Eid al-Fitr was made.

The moon for Shawwal was sighted in 9 different regions throughout Mauritania by approximately 40 people. One of the Council of Imams of Ottawa-Gatineau members is from Mauritania and verified this information, and therefore the Council of Imams of Ottawa-Gatineau made a collective decision that Saturday 23, May 2020 was Eid al-Fitr.

It is also worthwhile to note in addition to the above there were moonsighting reports from several countries including Somalia, Senegal, Niger, Mali, Chad, Ivory Coast, Kenya, Ethiopia, Gambia, Tanzania, Hawaii, and even Arizona USA.

The possibility of the birth and sighting of the hilal after sunset on Friday 22, May 2020 in some of these regions, in particular, Honolulu Hawaii, and Phoenix Arizona USA was consistent to astronomical calculations and was also verified by the Council of Imams of Ottawa-Gatineau with the Royal Astronomical Society of Canada.

Based on these reports many institutions throughout Canada also celebrated Eid al-Fitr on Saturday 23, May 2020 such as:

1. Islamic Foundation of Toronto
2. Masjid Al-Farooq Islamic Center– Mississauga
3. Dar Al-Tawheed Islamic Centre – Mississauga
4. Abu Huraira Center – Toronto
5. Thunder Bay Islamic Center – Thunder Bay
6. Khalid Bin Al-Walid Mosque – Toronto
7. Masjid Al-Salam – Brampton
8. Al-Abrar Centre – Aurora
9. All major Masajid and Islamic Centers in Nova Scotia

Having said that, the Council of Imams of Ottawa-Gatineau appeals to all community members to practice patience, forbearance, and tolerance, and to refrain from all avenues that lead to divisions, disunity, discord, and the fragmentation of the community. We must respect, tolerate, and love each other.

In conclusion, The Council of Imams of Ottawa-Gatineau would like to reiterate that it is trying its utmost best to serve the community and its interests first and foremost. Thus, it is important to have faith in the decisions the Council of Imams of Ottawa-Gatineau makes on behalf of the community.



# COUNCIL OF IMAMS OF OTTAWA–GATINEAU CONSEIL DES IMAMS D'OTTAWA-GATINEAU

## مجلس الأئمة في منطقة أوتاوا-جاتنو

Your kind dua's are requested so that Allah may continue to allow us to serve the Muslim community. May Allah accept our efforts and endeavors as moonsighting is also an act of worship (Ibadah).

We are extremely grateful for your understanding and continued support. We also appreciate the input and encouragement we have received from the community, and ask Allah to guide us to that which is best.

Moving forward, the Council of Imams of Ottawa-Gatineau is considering further considerations and improvements to the moonsighting criteria while upholding unity on this important matter.

### **The Council of Imams of Ottawa-Gatineau (CIOG)**

Signed by the Council members (in alphabetical order):

Imam Ahmed Limame – The Outaouais Islamic Centre  
Imam Anver Malam – Jami Omar  
Imam Ismail Al-Batnuni – AMA (Masjid Al-Rahmah)  
Imam Mohammad Badat – Masjid Bilal  
Imam Muhammad Suliaman - OMA  
Imam Mohsen El-Nadi - SNMC  
Imam Owais Tilly – Jami Omar  
Imam Samy Metwally - ISG  
Imam Sikander Hashmi - KMA  
Imam Zijad Delic – SNMC



# COUNCIL OF IMAMS OF OTTAWA-GATINEAU CONSEIL DES IMAMS D'OTTAWA-GATINEAU

مجلس الأئمة في منطقة أوتاوا-جاتنو

Au nom de Dieu, le Clément, le Miséricordieux.

**Le 10 Chawwal 1441 / 1er Juin 2020**

**Précisions concernant l'annonce de l'Aïd al-Fitr (1441 - 2020)**

Louanges à Dieu le Tout-Puissant. Que la paix et la bénédiction soient sur le Messager de Dieu, sa famille, ses fidèles compagnons et tous ceux qui les suivent.

Chers membres de la Communauté,

Assalamu'alaikum Warahmatullahi Wabarakatuh.

Nous espérons que ce communiqué vous parviendra dans les meilleures conditions de bien-être et de foi Insha-Allah. Ce message a pour but de clarifier à la communauté le sujet de l'Aïd al-Fitr 2020/1441 et la décision du Conseil des Imams d'Ottawa-Gatineau d'annoncer les célébrations de l'Aïd al-Fitr du samedi 23 mai 2020.

## **CONTEXTE**

Pour soutenir la croissance de la musulmane dans la région d'Ottawa-Gatineau, les imams locaux représentant les principales mosquées ont identifié un besoin de se réunir pour mieux répondre aux attentes sociales et religieuses de la communauté. Compte tenu de la croissance continue de la communauté musulmane de la région Ottawa-Gatineau et sa diversification, le besoin d'unifier la communauté par le biais d'un conseil des imams officiel est devenu une priorité. Au début, une tâche plus urgente consistait à accommoder les différentes écoles de pensée dans le but d'atteindre des objectifs plus élevés et de gagner la confiance mutuelle. Cette unité pourrait en outre s'avérer bénéfique pour gérer la déclaration des principales dates islamiques telles que le début et la fin du Ramadan, Dhul Hijjah et les deux Aïd.

Par conséquent, dans l'intention de maintenir l'harmonie et l'unité au sein de notre communauté et de donner la priorité à la prise en compte des objectifs supérieurs de la Chari'a, le Conseil des Imams d'Ottawa-Gatineau a adopté le processus de l'observation lunaire à l'échelle mondiale pour déterminer les dates des mois islamiques, de cette façon, il est devenu plus facile d'accepter les rapports sur l'observation du nouveau croissant de partout dans le monde. Cette position a permis d'harmoniser plus facilement les différents points de vue afin que les membres de notre communauté puissent observer ensemble les grandes dates islamiques le même jour.

Le Conseil des Imams d'Ottawa-Gatineau reconnaît qu'il existe diverses opinions sur la détermination des mois islamiques qui sont toutes acceptables du point de vue de la jurisprudence islamique ; cependant, il a estimé qu'une perspective qui réunit toutes les opinions était nécessaire pour l'unité de notre communauté, en particulier en ce qui concerne le début des mois du Ramadan, de Dhul Hijjah et des deux Aïd. Nous croyons fermement que cela est facilement réalisable grâce au point de vue de l'observation lunaire à l'échelle mondiale. Cette approche consiste dans les faits à privilégier le témoignage (*chahadah*) par rapport à l'astronomie (*hisab*). Le Conseil accepte ainsi le témoignage et les déclarations de toute organisation musulmane fiable, comité d'observation de



# COUNCIL OF IMAMS OF OTTAWA–GATINEAU CONSEIL DES IMAMS D'OTTAWA-GATINEAU

## مجلس الأئمة في منطقة أوتاوا-جاتنو

la lune ou conseil judiciaire islamique de tout pays musulman ayant déclaré l'observation de la première lune (*hila*) sans négliger l'apport de la science, des données astronomiques et des cartes de visibilité lunaire.

### CONTEXTE DE LA DÉCISION RELATIVE À L'AÏD AL-FITR 2020

En gardant ce qui précède à l'esprit, le soir du vendredi 22 mai 2020 (29e Ramadan 1441), le Conseil des Imams d'Ottawa-Gatineau a reçu et a considéré des rapports crédibles de la Mauritanie qui répondent aux critères mondiaux d'observation de la lune que le Conseil des Imams d'Ottawa-Gatineau suit pour l'observation de la lune, tout comme dans le passé il a accepté les déclarations d'autres pays comme l'Arabie Saoudite même si de nombreuses fois les cartes de visibilité ont indiqué qu'il était improbable de voir la lune ce soir-là.

La lune de Chawwal a été observée dans 9 régions différentes de Mauritanie par environ 40 personnes. Un des membres du Conseil des Imams d'Ottawa-Gatineau est originaire de Mauritanie et a vérifié cette information. Le Conseil des Imams d'Ottawa-Gatineau a donc pris une décision unanime selon laquelle il a annoncé Aïd Al-Fitr le samedi 23 mai 2020.

Il est également intéressant de noter qu'en plus de ce qui précède, il y a eu des rapports d'observation de la lune dans plusieurs pays dont la Somalie, le Sénégal, le Niger, le Mali, le Tchad, la Côte d'Ivoire, le Kenya, l'Éthiopie, la Gambie, la Tanzanie, Hawaï et même l'Arizona aux États-Unis.

La possibilité de la naissance et de l'observation du *hila* après le coucher du soleil le vendredi 22 mai 2020 dans certaines de ces régions, en particulier, Honolulu Hawaii et Phoenix Arizona USA, était conforme aux calculs astronomiques et également vérifié par le Conseil des imams d'Ottawa-Gatineau auprès de la Société royale d'astronomie du Canada.

Sur la base de ces rapports, de nombreuses institutions à travers le Canada ont également célébré l'Aïd al-Fitr le samedi 23 mai 2020, comme par exemple :

1. Islamic Foundation of Toronto
2. Masjid Al-Farooq Islamic Center– Mississauga
3. Dar Al-Tawheed Islamic Centre – Mississauga
4. Abu Huraira Center – Toronto
5. Thunder Bay Islamic Center – Thunder Bay
6. Khalid Bin Al-Walid Mosque – Toronto
7. Masjid Al-Salam – Brampton
8. Al-Abrar Centre – Aurora
9. Toutes les grandes mosquées et les centres islamiques en Nouvelle-Écosse

Cela dit, le Conseil des imams d'Ottawa-Gatineau appelle tous les membres de la communauté à faire preuve de patience, de tolérance et d'indulgence, et à s'abstenir de toute voie menant à la division, à la discorde et à la fragmentation de la communauté. Nous devons nous respecter, nous tolérer et nous aimer les uns les autres.



## COUNCIL OF IMAMS OF OTTAWA–GATINEAU CONSEIL DES IMAMS D'OTTAWA-GATINEAU

### مجلس الأئمة في منطقة أوتاوا-جاتنو

En conclusion, le Conseil des Imams d'Ottawa-Gatineau tient à réitérer qu'il fait de son mieux pour servir d'abord et avant tout la communauté et ses intérêts. Il est donc important d'avoir confiance dans les décisions que le Conseil prend au nom de la communauté.

Vos aimables *doua* sont sollicités afin qu'Allah nous permette de continuer à servir la communauté musulmane. Qu'Allah accepte nos efforts et nos tentatives, car l'observation lunaire est aussi un acte de culte (*Ibadah*).

Nous vous sommes extrêmement reconnaissants de votre compréhension et de votre soutien continu. Nous apprécions également la contribution et les encouragements que nous avons reçus de la communauté, et demandons à Allah de nous guider vers ce qu'il y a de mieux.

Pour l'avenir, le Conseil des imams d'Ottawa-Gatineau envisage de nouvelles considérations et améliorations des critères d'observation de la lune tout en maintenant l'unité sur cette question importante et en améliorant la communication avec les membres de la communauté.

#### **Le Conseil des Imams d'Ottawa-Gatineau (CIOG)**

Signé par les membres du Conseil (par ordre alphabétique) :

Imam Ahmed Limame – Centre islamique de l'Outaouais  
Imam Anver Malam – Jami Omar  
Imam Ismail Al-Batnuni – AMA (Masjid Al-Rahmah)  
Imam Mohammad Badat – Masjid Bilal  
Imam Muhammad Suliaman - OMA  
Imam Mohsen El-Nadi - SNMC  
Imam Owais Tilly – Jami Omar  
Imam Samy Metwally - ISG  
Imam Sikander Hashmi - KMA  
Imam Zijad Delic – SNMC